
V: Dragi gledalci! Pozdravljeni v novem delu oddaje Intervjuji z preminulimi in nepreminulimi slovenskimi 

skladatelji. Danes bomo gostili skladatelja in pedagoga Alojza Srebotnjaka, ki sodi med najvidnejše skladatelje 

sodobne slovenske resne glasbe in je avtor raznolikega opusa glasbenih del. Zanje je prejel mnogo nagrad tudi 

Prešernovo nagrado za življenjsko delo. Pozdravite Alojza Srebotnjaka!

V: Pozdravljeni Alojz! No, pa nam za začetek povejte o svoji mladosti, saj verjamem, da je bilo to zelo pomembno 

obdobje za razvijanje vašega izjemnega glasbenega talenta.

ALOJZEK: Naj najprej pozdravim vas in vse gledalce tukaj ter pred televizijskimi zasloni. Zelo sem                      

počaščen, da sem bil povabljen v vašo oddajo. 

Kar pa se tiče vprašanja; da, res je, mladost je bila pomembno obdobje. Rodil sem se 27.6.1934 v Postojni. Po srednji 

šoli sem se pisal na Akademijo za glasbo v Ljubljani, ter tam leta 1958 končal študij kompozicije. Kasneje pa sem se tudi 

izpopolnjeval v Rimu, Parizu, Londonu in v Sieni v ustanovi Accademia Musicale Chigiana pri različnih odličnih učiteljih.

V: Kaj pa ste počeli po izobraževanju?

ALOJZEK: Med leti 1970 in 2001 sem bil redni profesor za kompozicijo na Akademiji za glasbo v Ljubljani. Od tedaj 

imam tudi naziv "zaslužni profesor". V 60. letih sem se pridružil Pro Musica Vivi, skupini skladateljev, s katero smo 

odkrivali prezrte klasike 20. stoletja v Sloveniji. Sam sem se najbolj posvetil dvanajsttonski skladateljski tehniki, zapuščini 

Weberna in Schönberga. Ko sem opustil ta strogi način skladanja, so se v mojih kompozicijah začeli pojavljati ljudski 

motivi, ki sem jih vzljubil že v mladosti. Ljudske motive sem vpeljal tudi v večje orkestrske partiture, kot pri na primer 

skladbi Slovenica iz leta 1976.

V: Sedaj pa smo zašli že v vaša dela. Pa nam povejte še kaj o tem.

ALOJZEK: Bolje kot orkestralna je poznana moja zborovska glasba. Posebej priljubljena je moja uglasbitev Kosovelovih 

Borov. Ustvarjal sem tudi večja vokalna in inštrumentalna dela, med katerimi sta tudi Škofjeloški pasijon in Ekstaza smrti. 

Moja orkestralna dela obsegajo Glasbo za godala, Kraško suito, Antifono, Komedijante za glas in orkester.

Med zborovska dela pa spadajo Dve makedonski narodni za mešani zbor, Zborovske pesmi na tekste Srečka Kosovela, 

Burlesca za mešani zbor.

Pisal sem tudi komorno, scensko, vokalno-instrumentalno in filmsko glasbo, pa tudi priredil sem nekaj skladb.

V: Vaša dela so igrali tudi v Operi SNG, kajne?

ALOJZEK: Da, res je. Najbolj znan je moj balet v enem dejanju Trobenta in vrag.

V: Kje pa so zbrana vsa vaša dela?

ALOJZEK: No, veliko skladb je posnetih na različnih ploščah in kasetah. Prav svoje kasete, plošče ali CD-ja pa nisem 

nikoli posnel.

V: Za konec nam povejte še kaj o vaši družini. Navsezadnje sta tudi vaša žena in sin prepoznavna.

ALOJZEK: Moja žena Dubravka Tomšič Srebotnjak je slovenska pianistka, sicer hrvaškega rodu. Nekateri jo celo 

primerjajo z Mozartom, čudežnim otrokom. Klavir je najprej šudirala privatno, kasneje v Ljubljani, diplomirala pa je v New 

Yorku. Trenutno je profesorica za klavir, je pa tudi častna članica slovenske filharmonije. Solistično in z orkestri nastopa 

po celem svetu za svoje delo je prejela več nagrad.

Moj sin Martin Srebotnjak je scenarist in režiser štirih kratkih filmov ter avtor dveh internet projektov. V okviru študija je 

posnel dva kratka filma, v letu 1999 pa je končal film Kaj bi še rad?, ki je osvojil nagrado žirije na 3. Festivalu slovenskega

filma kot najboljši študentski film.

V: Alojz, najlepša hvala vam za ta intervju, sedaj pa se lahko vrnete k vašemu počitku. Po premoru pa bomo, 

dragi gledalci, gostili še Alojza Ajdiča



VODITELJ: Sedaj pozdravljam Alojza Ajdiča, ki sodi med slovenske glasbene ustvarjalce z muzikalnem darom za 

odkrivanje polne in žive zvočne barve, pozorno začrtanega kompozicijskega ritma ter z učinkovito podano 

dvojnostjo modalne in svobodnejše tonalne melodike.

V: Povejte nam o svojem rojstvu in kje ste se izobraževali?

AJDIČ: Rodil sem se leta 1939 v Fojnici pri Sarajevu. Izobraževal sem se na Akademiji za glasbo, kjer sem leta 1968 

naredil diplomo iz klarineta. Moja razredna profesorica je bila Mihaela Gunzeka. Študiral sem tudi kompozicijo.

V: Skozi življenje ste pogosto menjavali službe. Povejte nam kaj več o tem.

AJD: Preden sem diplomiral sem bil profesor klarineta na Glasbeni šoli Šiška-Bežigrad v Ljubljani. Med leti 1964 in 1973 

sem na OŠ Simona Jenka v Kranju učil glasbeno vzgojo. Zatem sem bil kar 10 let ravnatelj Glasbene šole v Kranju. Bil 

sem tudi vodja prodaje glasbenih edicij DZS v Ljubljani in vodja Glasbene šole na Koroškem v Celovcu. Do leta 2002 sem

bil pa samostojni podjetnik, lastnik firme Glasbene atelje d.o.o. v Kranju.

V: Imam prav, če rečem, da ste dobili že veliko nagrad in priznanj?

AJD: Da, res je. Leta 1966 sem dobil tretjo nagrado strokovne komisije za popevko Oprosti mi. Prejel sem tudi 

Prešernovo nagrado za Gorenjsko, nagrado četrti julij v Beogradu, Župančičevo nagrado, priznanje za izjemne dosežke 

na kulturnem področju slovenskega posvetnega društva Edinost v Pliberku in še nekaj drugih priznanj.

V: Povejte nam o svojih delih.

AJD: Napisal sem največ instrumentalnih in orkestralnih del - med njimi Fatamorgana, najprej za pozavno in klavir, potem

pa tudi za simfonični orkester ter Rapsodija za simfonični orkester. 

Med vokalno-orkestralno delo štejemo Taborišče Ravensbrück, za katero sem dobil kar tri nagrade. 

Izmed vseh mojih zborovskih del radi pojejo Večerno pravljico za otroški zbor in klavir. Napisal sem tudi nekaj scenskih 

del in komornih del.

V: Ali ste že posneli svoj CD?

AJD: Da. Od leta 1999 do leta 2004 sem posnel kar 5 CD-jev.

V: Alojz, hvala vam za vse odgovore. Upam, da se še kdaj srečamo! Nasvidenje! 

Vam, dragi gledalci, pa sporočam, da je oddaje Intervjuji z preminulimi in nepreminulimi slovenskimi skladatelji  

konec in vam želim lep preostanek šolske ure. 


